



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါဖျါတြူၤအါရံၤ ၁၇သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြူၤနီၣ်ဂံၢ်- 22-353-11

ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- SAC

သုးခးသံသဝီဖိတဂၤဖဲအစံာ်ဒဲအယၤ, မူကီၢ်ဆၣ်, လါဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ဂ့ၢ်လၢ မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်ဖဲ လါဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဖဲးပထုဘၢၣ် ၁၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်, SAC သုးမၤသံၣ်နါစိၤဝဲ သဝီဖိတဂၤ ဖဲအစံာ်ဒဲကပၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤကဲထီၣ် အသးဖဲ လီၢ်ကဝီၤ KNLA သုးဒီး SAC သုးတဖၣ်ခးလိာ်သးဝံၤအလီၢ်ခဲတယံာ်တမီၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ပျံၤတၢ် ဒိၣ်မး လၢကလဲၤကွၢ်က့ၤ အဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ, အကျိးကရၢၢ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်ယုာ်ထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီချၢန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်ခးသံ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၃ န့ၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၣ်)	တခိးပှၤသဝီ, တခိးပှၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤရီၤဘျီထူ
သးန့ၣ်	၆၀
မုၢ်/ ခွါ	ခွါ

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါဖဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ ပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိာ်အီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤ လီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးဂ့ၢ်အါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲး ဂ့ၢ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖီဃီဖီ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပှၤထူၣ်ဖီ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ခရံၣ်
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖီ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	တခီးပှၤသဝီ

ပှၤလၢအမၤအၢပယွဲတၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲး, သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် (ခမရ-၅၉၀, ၅၉၉ ဒီး ကမျၢၢ်သး (ပြည်သူ့စစ်))	အီလီစံၣ်သးကလၢၤ, တခီးပှၤ ကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် အပှၤထူၣ်တၢ်ကစီၣ်ဖီတၢ်မၤ မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး စီၤရီၤဘ့ၣ်ထူၣ်အမၤ နီၣ်ဝ---န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲးလဲၣ်.
 တခီးပှၤသဝီဖီ စီၤ ဘ--- ထံၣ်စိဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤလၢအယံၤန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.
 ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၁၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဟါခီ ၅း၃၀ မံးနံးန့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ SAC သးဖီ ဃိးဂၤဃာ်ဃာ် လၢ ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် (ခ.မ.ရ- ၅၉၉, ၅၉၀) ဒီး SAC ကမျၢၢ်သး (ပြည်သူ့စစ်) တဖၣ် လၢအအိၣ်ဖဲ အီလီစံၣ်သးကလၢၤ, တခီး ပှၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်တဖၣ် လဲၤဝဲဆူ တခီးပှၤသဝီဖီ စီၤရီၤဘ့ၣ်ထူၣ် အစံၣ်ဒဲလၢ အအိၣ်ဖဲ အ---တၢ်လီၤ (ဘူးဒီးတခီးပှၤသဝီ), တခီးပှၤကရူၢ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဆၢကတီၢ်, ဘၣ်ဝဲဖဲ စီၤရီၤဘ့ၣ်ထူၣ် ဘၣ်လီၤဝဲအသၣ်မံၣ်ညါ အဆၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိအဂၤတဂၤ လၢအမ့ၢ် စီၤဝ---န့ၣ် ထံၣ်ဖျါစိဝဲတက်ကဲထိပ်သားအံၤ လၢအယံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲထံၣ်ဝဲ SAC သုးဖိတဖၣ်လဲၤ ဆူ စီၤရီၤဘျဲထူအစံၣ်ဒဲး ဒီးကိးဃါအီၤဝံၤ ခးအီၤဒီးကျိန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ခးအီၤဘၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် တထံၣ်ဖျါဝဲဘၣ်). ဝံၤဒီး, စီၤရီၤဘျဲ ထူ က့ၢ်ဃုာ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စီၤဝ--- တဒိ, ထံၣ်စိဝဲတၢ်အံၤဒီးပျဲတၢ်အယံၤ ဃုာ်ကွံာ်ဝဲလၢအဒဲးစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲစီၤဝ--- ဃုာ်ကွံာ်ဝဲတုၤဖဲ ဆီကွီဒုတၢ်လီၢ်, တဒီးပျဲကရူာ် လၢအအိၣ်စီၤစ့ၢ်ဒီး တက်ကဲထိပ်သားအလီၢ် တဒိန့ၣ်ရံၣ်ဃုာ်ဃုာ်န့ၣ် စီၤဝ---ကိးဃါဝဲလီၤတဲစိဆူ စီၤရီၤဘျဲထူအဖိတဖၣ်အအိၣ် ဒီးဒုးသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးဝဲသဝီဖိအဂၤတဖၣ်ဘၣ်ဃးတက်ကဲထိပ်သား အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိတဖၣ်ဒီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် အိၣ်ခိးကွံာ်ဝဲစီၤရီၤဘျဲထူအိၣ် တုၤလၢ မ့ၢ်နၢၤဒီ ဉးဝဝ န့ၣ်ရံၣ်ဒီး တထံၣ်ဝဲလၢအဟဲပၢ်ထီၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံၤ အဝဲသ့ၣ်လဲၤဃုာ်ကွံာ်က့ၢ်အီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲမ့ၢ်နၢၤဒီ ၁၀:၀၀ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်န့ၣ်ဝဲ စီၤရီၤဘျဲထူ အနီၢ်ခိးအိၣ်လီၤဃံၤလၢ ဟီၣ်ခိၣ်လီၤ ဘူးဒီးအဒဲးခိၣ်ထံးဘၣ်ဆၣ် အသး သမူတအိၣ်လၢဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲ စီၤရီၤဘျဲထူ တၢ်ခးဘၣ်အီၤဖဲ အချၢဒီး ကျိချံၤဖျါသဂၢ်ထီၣ်ဆူ အကိာ်ကျါခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်က့ၢ်စိာ်အစိာ်ဆူ ယုကးသဝီ, သဝီတကူၢ်ကရူာ်, မူကိာ်ဆၣ်အပူၤ လၢတၢ်ကရူာ်လီၤအီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်က့ၢ်စိာ် အစိာ် ဆူ တဒီးပျဲသဝီ လၢအမ့ၢ်အနီၢ်ကစၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်န့ၣ် တသ့ဘၣ်မ့ၢ်လၢ သဝီဖိတဖၣ် ဃုာ်ကွံာ်ဝဲလၢ လါယုၤလံ ၂၀၂၂န့ၣ် ဖဲတၢ်ဒုးကဲထိပ်လၢ **ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျါသုးမ့ၢ်ဒိၣ်** (KNLA) ဒီး SAC အဘၢၣ်စၢၤဝံၤန့ၣ်လီၤ.

အပူၤကွံာ်ခံၤလါ ဖဲတချးတက်ကဲထိပ်သားအံၤဘၣ်န့ၣ်, ဖဲလါယုၤလံ ၂၁, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ် KNLA သုးဖိတဖၣ်လဲၤအိၣ်ဖဲ စီၤရီၤဘျဲထူအစံၣ်ဒဲးဟီၣ်ကဝီၤ ဒ်သိးကကွံာ်စ့ၢ်တၢ်အိၣ်သး တချးဒီးလၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤထီၣ်ဒုး အီၤလီၤစံၣ်သုးကလၢၤ လၢအ အိၣ်ဖဲတဒီးပျဲကရူာ်, မူကိာ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခံၤကပၤတၢ်ဒုးကဲထိပ်ဝံၤအလီၢ်ခံၤ သဝီဖိလၢ တဒီးပျဲတဖၣ်ဃုာ်ကွံာ်ဝဲခဲ လၢန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတက်ကဲထိပ်သားအံၤအယံၤ သဝီဖိတဖၣ်ဝဲလၢ SAC သုးဟဲဆူတၢ်လီၢ်အံၤဒီး ခးသံဝဲသဝီဖိ (စီၤရီၤဘျဲထူ) လၢအထံၣ်ဝဲဖဲန့ၣ်တဂၤ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိအံၤဒုးသ့ၣ်ညါ KNLA သုးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအယံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤသံစီၤရီၤဘျဲထူဝံၤအလီၢ်ခံၤ, သဝီဖိတဖၣ်ပျဲတၢ်ဒိၣ်မးလၢ ကဟးထီၣ်ဟးလီၤဒီး ကလဲၤကွံာ်အဆၣ်ဖိကိာ်ဖိမ့ၢ်ဂ့ၢ် ကျိး ကရၢၢ်တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်လီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံၤ ကျိၢ်ပနၢ်တဖၣ်မၤဟးဂီၤကွံာ်ဝဲသဝီဖိအဘုဟုအါမးန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်လၢအသဝီ ဒီးလဲၤအိၣ်ကဒုစ့ၢ်ကိးဆူတၢ်လီၢ်အဂၤ ဒီးလၢပျဲလၢကျိၤဒ်သိး ကဒီသဒါဃုာ်ပူၤ အသးလၢ SAC သုးအတၢ်မၤအါမၤနးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ပက သူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိ, ဃုာ်ဒီး အမါ ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ KHRG ကဟ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤဖဲလါဖဲးပထုဘၢၣ် ၁၃သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဖဲယုကးသဝီ, သဝီတကူၣ်ကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ် ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢ အစ့ၣ်တကပတဘၣ် ဟ်ဖျါဖဲ စီၤရီၤဘၣ်ထူအစိၣ် ဖဲတၢ်ခူၣ်လီၤအီၤတနံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအထွဲတကပန့ၣ် ဟ်ဖျါဖဲ ထူၣ်စုညါလၢ တၢ်တုၣ်န့ၢ်အီၤဖဲ တၢ်ခူၣ်လီၤအီၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအခါန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိၢ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. **KHRG** ဘီးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ် ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khr.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.